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بی اطلاعی ســایر قوا، نداشتن پیوست رســانه ای و اجتماعی، عدم همراهی سایر 
نهادهای دولتی و مهیانبودن زیرساخت های فنی و اقتصادی؛ اینها مهم ترین انتقاداتی 
بود که با گذشــت حــدود دو هفتــه از اجرای طــرح «دارویار» از زبــان نمایندگان و 
کارشناسان مطرح شده است. بر اساس طرح «دارویار»، اصلاح سیاست های دولت در 
حوزه تخصیص ارز دارو آغاز شــده و آن طور که مسئولان این وزارتخانه اعلام کرده اند، 
با اجرای طرح دارویار قیمت دارو به صورت آزاد بیشــتر خواهد شــد اما چون پوشش 
بیمه ای دارو هــا افزایش خواهد یافت، عملا هزینه پرداختی از جیب مردم برای خرید 
دارو بیشتر نمی شــود. بااین حال، علی رغم تجربه هایی که دولت در اجرای طرح های 
مهم قبلی داشــت، مشکلات به سرعت ســر باز کردند و انتقادها از رفتار و برنامه ریزی 

مسئولان اصلی این طرح نیز در فضای رسانه ای و حاکمیتی پدیدار شد.
مجلس در جریان دارویار  نیست

یکی از اولین تذکرها به عدم اطلاع رسانی به مجلس، از سوی سخنگوی کمیسیون 
بهداشــت و درمان صــورت گرفت که وی در گفت وگو با خبرگزاری ایســنا، با انتقاد از 
عملکرد ســازمان غذا و دارو در نحوه اجرای طرح دارویــاری گفت در این طرح هیچ 
نقشــی برای مجلس دیده نشــده که جای تأسف دارد. زهرا شــیخی به جلسه اخیر 

کمیسیون بهداشت و درمان اشاره و اظهار کرد: قطعا اجرای شتاب زده طرح دارویاری 
مــردم را متضــرر خواهد کرد و نماینــدگان مجلس هم به هیچ وجه اجــازه این کار را 
نخواهند داد. پس از آن بود که برخی دیگر از نمایندگان شــهرهای مختلف، با اشــاره 
به بازخوردهای به دست آمده از آغاز دارویار در حوزه های انتخابیه خود، زبان به انتقاد 
گشودند و پیکان حملات متوجه سازمان غذا و دارو به ویژه بهرام دارایی، رئیس آن شد.
به گونه ای که حتی احمدی سنگری نماینده مردم رشت، در توییتی نوشت: «به نظر 
می رســد همچون گذشته، دلالان زودتر از مردم از آغاز طرح  دارویار مطلع شده بودند. 
راه حل مقابله قاطع با این پدیده، برکناری و عزل بانیان وضع موجود در سازمان غذا و 
دارو اســت که همچنان از شفافیت و نظارت گریزان هستند». کمال حسین پور نماینده 
مردم شهرســتان های پیرانشهر و سردشــت نیز در توییتی با اشاره به عملکرد سازمان 
غذا و دارو تذکر داد: «ســازمانی که درگیر تعارض منافع اســت و سابقه  عدم حمایت 
از شــرکت های داخلی را در موضوع مهم تولید واکســن کرونــا در کارنامه خود دارد 
نمی تواند مجری خوبی برای اجرای طرح دارویار در کشور باشد». فاطمه محمدبیگی، 
عضو کمیته دارو و غذای کمیسیون بهداشت و درمان مجلس نیز با طرح این پرسش 
که ۷۰۰ میلیاردی که قرار بود برای زیرساخت سلامت الکترونیک جهت اجرای حذف 

ارز ترجیحی، توســعه نظام ارجاع و پزشک خانواده و همچنین اجرای دقیق سامانه ها 
و تکمیل سرویس ها تخصیص داده شود، کجاست؟ تأکید کرده که متأسفانه هیچ کس 
جوابی برای این موضوع ندارد و امکان دارد با این وضعیت، طرح دارویار زمین بخورد.

باز  هم تصمیم گیری پشت  درهای بسته
دیگــر منتقد نحوه اجرای این طــرح و بی توجهی مســئولان مربوطه به نظرات و 
دغدغه های کارشناســان و نهادهای تخصصی، انجمن داروســازان ایران بود که دکتر 
محمدباقر ضیاء، رئیس این انجمن، در نامه ای سرگشــاده به رئیس جمهور، تأکید کرد 
که دارویار مانند بسیاری از طرح های اخیر وزارت بهداشت، پشت درهای بسته و بدون 
دعوت و  نظرخواهی از نمایندگان بزرگ ترین و فراگیرترین تشکل های صنفی تدوین و با 
کاســتی های بسیار اجرا شده است. بنا بر اعلام او، افزایش قیمت داروها پس از اجرای 

این طــرح قابل توجه بوده و در مورد بعضی از داروها به پیش از صد درصد رســیده 
است. ضیاء همچنین متذکر شده با توجه به افزایش قیمت حدود ۷۰درصدی داروهای 
تولید داخل که اتفاق افتــاده و افزایش حدود پنج برابری قیمت داروهای وارداتی که 
احتمالا در آینده نزدیک رخ خواهد داد، بیماران تاب پرداخت هزینه های ســنگین دارو 

به قیمت آزاد را نخواهند داشت.
افزایش انتقادها به مدیریت رئیس سازمان غذا و دارو

اما عمده انتقادها و تذکرها در روزهای اخیر نه به ســمت عین الهی وزیر بهداشت، 
بلکه به عملکرد بهرام دارایی رئیس ســازمان غذا و دارو باز می گردد؛ مدیری که کمتر 
از یک ســال است در جایگاه مهم مدیریت این حوزه نشسته اما به علت افزایش شدید 
قیمــت دارو، چه قبل از آغاز دارویار و چه در هفته های اخیر، با انتقاد فراوان نمایندگان 
مجلس و رســانه ها مواجه شده است. رئیس سازمان غذا و دارو که در دولت قبل هم 
مدیر کل همین ســازمان بود، در حالی به اصلی ترین معاونت وزارت بهداشت منصوب 
شده که عملکرد این سازمان در دوران دولت قبل هم در مواردی همچون عدم حمایت 
از واکســن داخلی و مدیریت بازار دارو، با انتقادهای فراوان همراه بود اما وزیر بهداشت 
ترجیح داد ریاســت سازمان را از مدیران دولت قبل انتخاب کند. چنین انتصابی در سال 
گذشــته نیز با مخالفت هایــی همراه بود؛ به ویژه آنکه دارایــی، خود عضو هیئت مدیره 
برخی شرکت های دارویی بود که شائبه تعارض منافع را تشدید می کرد، اما او با رد این 
موضوع، عضویت خود را در برخی شــرکت ها از جمله البرز دارو فاقد هرگونه مغایرت 
قانونی یا تعارض منافع توصیف کرده بود. بااین حال، به نظر می رسد نمایندگان مجلس 
با این تفسیر موافق نیستند؛ به گونه ای که احمدی، عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس، در گفت وگو با تسنیم تأکید کرد با این نحوه مدیریت، امکان اینکه طرح دارویار 
شکست بخورد، وجود دارد و مقصر اصلی آن نیز ریاست سازمان غذا و دارو خواهد بود.

خـبـر ویـژه

نمایندگان منتقد، تشکل ها ناراضی
«دارایی» دارویار در معرض خطر!

روز گذشته جوابیه وزارت میراث فرهنگی در پاسخ به گزارش روزنامه «شرق» به تاریخ چهاردهم تیرماه ۱۴۰۱ با تیتر «تناقض 
گفتار و رفتار مســئولان در طرح تخریب بافت تاریخی شیراز» در روزنامه «شــرق» منتشر شد که متأسفانه در ابتدای این جوابیه 
نام وزارت میراث فرهنگی به اشــتباه وزارت ارشاد درج شد. «شرق» ضمن پوزش از وزارت میراث فرهنگی و گردشگری متن این 

جوابیه را مجددا منتشر می کند.
 وزارت میراث فرهنگی در پاســخ به گزارش روزنامه «شــرق» بــه تاریخ چهاردهم تیرماه ۱۴۰۱ با تیتــر «تناقض گفتار و رفتار 
مسئولان در طرح تخریب بافت تاریخی شیراز/ وزیر تکذیب می کند لودرها تخریب» جوابیه ای صادر کرده که به شرح زیر است:
۱.خبر منتشر شــده در خصوص تخریب آثار محدوده طرح مذبور بی اســاس و کذب اســت و هیچ بنای ثبتی و واجد ارزش در 

بافت تاریخی شــیراز تخریب نشــده است. وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی همواره به تمای وظایف خود مبنی 
بر حفاظت از آثار تاریخی اهتمام کامل ورزیده است.

۲.همچنین در مورد طرح توســعه آســتان مقدس احمد بن موســی (ع) رویکرد وزارتخانه حفاظت کامــل از تمامی بناهای 
محدوده طرح بوده و همواره با گزینه هایی که منجر به تخریب گسترده بافت می شده، مخالفت شده است.

۳. در مورد گزینه طرح شده در کمیسیون ماده  ۵ استان نیز پنج پلاک ثبتی و ۳۰ پلاک واجد ارزش در محدوده طرح قرار دارد 
که با تأکید اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی استان فارس و تأکید اســتاندار فارس حفظ و عدم تخریب آثار 

یاد شده در محدوده طرح به تصویب کمیسیون رسید.

  مشکلات زیست محیطی شاخص در اهواز چیست؟  .
در مورد اهواز به عنوان یک کلان شهر با قطعیت می گویم که هیچ کدام از استانداردهایی 
را که حتی یک شــهر باید داشته باشــد ندارد، چه برسد به کلان شهر... . دلیل این صحبت 
هــم رعایت نکردن بســیاری از اســتانداردها در زمینه های متفــاوت از جمله کیفیت هوا، 
کیفیت آب، نبود وســایل نقلیه عمومی مناســب از جمله مترو در اهواز اســت که از سال 
۱۳۸۰ ساخت آن آغاز شده، اما متأسفانه هنوز در فاز یک است و هیچ پیشرفتی نداشته. از 
سوی دیگر نداشتن اتوبوس های استاندارد و مناسب برای حمل ونقل عمومی و مشکلات 
ترافیکی شهر به دلیل حجم بالای اتومبیل و عدم گنجایش تردد به دلیل پروژه های متفاوت 
نیمه کاره نیز بر مشکلات شهری افزوده است.  یک مشکل جدی ما الان مدیریت زباله های 
شــهری است که از مرحله جمع آوری تا سوزاندن زباله ها به شکل کاملا غیراصولی دنبال 
می شــود. این در حالی است که ســوزاندن زباله ها هم به تازگی شرایط زیستی را در اهواز 
به شدت پرمخاطره کرده است. یکی از استانداردهای مهم شهری، سرانه فضای سبز است 
که متأســفانه در اهواز به حال خود رها شــده. با توجه به اینکه رودخا نه کارون از وســط 
شــهر اهواز عبور  می کند، بنابراین مدیریت فضای ســبز در جاده ساحلی هم مبحث بسیار 
مهمی تلقی می شــود؛ در حالی که توجه لازم به این مســئله نشده و حتی اتوبان ساحلی 
هم از حد فاصل دو پل اصلی شــهر (پل غدیر تا پل فولاد) قطع شــده و تبدیل به محل 
جمع آوری و تلنبار زباله و نخاله های شــهری شده اســت.  این در حالی است که بسیاری 
از شــهرهای ایران و جهان با زحمت فراوان آب را به صورت مصنوعی انتقال می دهند تا 
فضاسازی زیبایی را ایجاد کنند، اما در شهر اهواز با وجود رودخانه کارون و وجود این بستر 
خدادادی، هیچ اقدامی صورت نگرفته و این نعمت زیبا در حال حاضر پذیرنده پســاب های 
بیمارستانی، شهری و صنعتی شده است. مدیریت غیراصولی فاضلاب شهری باعث شده 
حین عبور از بیشتر نقاط شهری، بوی بسیار متعفن گاز متان و سالفید دی هیدروژن به مشام 
برسد و این موضوع به ویژه برای کودکان و گروه های آسیب پذیر نگران کننده است. متأسفانه 
مشکلات زیست محیطی بسیار زیاد است و من ترجیح می دهم بیشتر از منظر محیط زیست 

و تخصص علمی خودم به موضوع بپردازم.

 در مورد آلودگی هوا چه مسائلی هست که از نظر شما نیازمند توجه است؟  .
پیش از همه باید به لزوم رعایت استانداردهای محیط زیست جدای از مسائل شهری و 
اجتماعی اشاره کنم؛ این موارد بسیار مهم و شاخص به ویژه در زمینه شاخص های توسعه 
اجتماعی (HDI) هســتند و از آنجا که با ســلامت و جان افراد در ارتباط هســتند، توجه 
خاصی هم  باید به ســمت آنها معطوف شود. در اهواز مشکلاتی که از نظر محیط زیست 
وجود دارد، به چند بخش متفاوت تقسیم می شود و بحث آلودگی هوا که شما به آن اشاره 

کردید، تنها یکی از مشکلات زیست محیطی این شهر است.
هــوای اهواز از جنبه های متفاوتی آلوده می شــود. یکی از مواردی که به شــدت روی 
کیفیت هــوای اهواز تأثیرگذار اســت، مدیریت نکــردن فلرهای نفتی اســت که هر ثانیه 
حجم بالایی از آلاینده ها از جمله دی  اکســیدکربن، اکسیدهای گوگرد، اکسیدهای نیتروژن، 
هیدروکربن هــای آروماتیک، فلزات ســنگین و... را وارد هوا می کنند و این بخش مهمی از 

آلودگی هوای شهر اهواز (شاید بیش از ۷۰ درصد) را به خود اختصاص داده است.
تا زمانی که راهکاری برای مهار این موارد پیدا نشــود، این مســئله به شدت بر آلودگی 
هوای شــهر تأثیرگذار خواهد بود؛ بنابراین با توجه بــه بحث گرمایش جهانی، مخاطرات 
گازهای آلاینده بر سلامت انسان ها را باید جدی تر تلقی کرد. توجه داشته باشید که شاید در 
بیشتر سال ها ما کمتر از ۱۰ روز هوای پاک در اهواز داشته باشیم، پس این ضرورت به شدت 

احساس می شود که درباره مدیریت این مسئله هم فکر و هم عمل شود.

 صنایع اطراف اهواز و استان چقدر در این مسئله نقش دارند؟  .
به جز فلرها، صنایعی که در خوزســتان و در شهر اهواز هستند نیز نقش بسیار مهمی 
در آلودگی هوای این شــهر دارند. پتروشیمی ها، پالایشگاه ها، نیروگاه های حرارتی، صنایع 
فلزی، صنایع نیشکر و بسیاری صنایع دیگر در این زمینه نقش دارند. این در حالی است که 
متأسفانه و به دور از انتظار در داخل محدوده مصوب شهری اهواز، صنایع فولاد خوزستان 

و کارخانه کربن ایران قرار گرفته اند که البته جزء صنایع بســیار مهم هم هســتند. طبیعی 
است که مراکز مسکونی از آلودگی های بسیار جدی آنها متأثر خواهند شد. جدای از بحث 

آلاینده های شاخص هوا، این صنایع مشکلات دیگری را هم از قبیل فلزات سنگین دارند.

 سرچشمه گرد و غبار اهواز از کجاست؟  .
به جــز بحث فلرها و صنایع، یک ســهم مهم آلودگی هوا در اهواز گرد و غباری اســت 
که روز به روز تکرار شــده و تواتر و شدت آن بیشــتر می شود. پیش از سیل دو سال پیش، 
گرد و غبار زیاد بود و البته تواتر متفاوتی هم داشــت، اما بعد از ســیلاب با توجه به اینکه 
کانون های داخلی گرد و غبار همه پر از آب شدند، تا یک سال به هیچ وجه خبری از گرد و غبار 
در اهواز نبود. بااین حال، بعد از آن، وقتی این کانون ها دوباره خشــک شــدند، متأســفانه 
دوباره گرد و غبار شــروع شــد و از ســال ۱۴۰۰ (به خصوص نیمه دوم سال ۱۴۰۰) ما شاهد 
گرد و غبارهای زیادی بوده ایم و شــدت این مسئله از اسفند ســال ۱۴۰۰ تا امروز (تیر ۱۴۰۱) 
افزایش چشــمگیری داشته اســت؛ به طوری که ما تقریبا هر هفته مشــکل گرد و غبار را با 

زمان بندی متفاوت داریم.
منشــأ گرد و غبار ممکن اســت گاهی کشور عراق یا عربستان باشــد، ولی مشکل بسیار 
مهمی که ما در گرد و غبار اهواز داریم، کانون های داخلی گرد و غبار هستند که پیش تر پر از 

آب بودند و به دلیل عدم مدیریت صحیح الان تبدیل به بسترهای خشک شده اند.

 می توانید در این زمینه یک مثال بزنید؟  .
از جمله تالاب هورالعظیم که به دلیل عدم مدیریت صحیح زیســت محیطی، خشک و 
با جاده کشــی این زیستگاه تالابی تکه تکه شد. در حال حاضر تالاب هورالعظیم خود یکی 
از منابع اصلی گرد و غبار شهر اهواز است. کافی است یک جبهه پرفشار هوا بیاید، همه جا 
بارندگی می شــود و اهواز بالعکس خاک می شود. البته کانون های داخلی دیگری هم در 
اطراف اهواز هســتند اما به وسعت هورالعظیم نیستند و متأسفانه همه آنها با طرح های 

نیمه کاره از جمله درخت کاری و... رها شده اند.

 بحث مالچ پاشی در اهواز به کجا رسیده؟  .
متخصصان بســیاری مالچ های مختلفی را در این خصوص پیشنهاد داده اند؛ از جمله 
مالچ بیولوژیکی به نام ویناس که از محصولات جانبی صنایع الکل ســازی است و من هم 
ســال ها درخصوص آن تحقیق کردم و اتفاقا مصاحبه کاملی هم از آن گزارش کار شــده 
است. ویناس در کشورهای پیشرفته دنیا به عنوان یک ماده آلی، کاربردهای متفاوتی دارد 
و بسیار مورد استفاده قرار می گیرد. خاک اهواز دارای فقر شدید مواد آلی است و استفاده 
از ویناس در این زمینه از یک ســو بافت خاک را مســاعد کشــت گیاهان  می کند و از سوی 
دیگر چسبندگی خاک را افزایش می دهد؛ بنابراین می توان به راحتی در این زمینه از ویناس 
بهــره برد و با یک مدیریت صحیح بســیاری از کانون ها را مهار کــرد. البته مدیریت باید بر 
حســب بافت خاک در کانون های متفاوت و در عین حال با در نظر داشتن شرایط فیزیکی 

و شیمیایی خاک باشد.

 بنابراین شما معتقد هستید که می توان راهکاری اندیشید؟  .
با قطعیت می گویم که می توانیم اگر ادارات مربوطه همکاری کنند و از متخصصان امر 
در هر بخش اســتفاده کنند. تحقیقات بسیاری در ایران در این زمینه انجام شده و می توان 
بســته به نوع بافت خاک، نوع پوشش گیاهی منطقه و... از روش های فیزیکی، شیمیایی یا 

بیولوژیک استفاده و کانون ها را تا حد بسیار خوب مهار کرد.
نکته ای که باید مدنظر قرار گیرد، این اســت که در حال حاضر وضعیت محیط زیست 
خوزســتان و مخصوصا اهواز در شــرایط بحرانی اســت و بنابراین باید مانند یک بیمار که 
در مرحله نهایی اســت با آن برخورد کرد. جایی برای تردیــد وجود ندارد و قطعا به طور 
بســیار جدی و بدون اتلاف هیچ زمانی باید شروع به درمان کرد. بایستی ابتدا مشکلات را 
اولویت بندی کرد و با توجه به مشکلات بسیار جدی درخصوص آلودگی هوای خوزستان، 

سریع نسبت به این مسائل اقدامات را آغاز کرد.

 مسئله آب و کم آبی ها چقدر در اهواز تأثیرگذار بوده است؟  .
یک مشکل بزرگ که مردم اهواز با آن مواجه هستند، مشکل آب است که البته به شدت هم 

آلوده است. دلیل آن یکی ورودی پساب صنایع است که متأسفانه تصفیه فاضلاب را به صورت 
درست و اصولی انجام نمی دهند، بنابراین آب جدای از پارامترهای شاخصی مانند بالابودن 
 The chemical oxygen demand و   (The biochemical oxygen demand (BOD
COD)) دارای فلزات ســنگین هم هســت و این آلاینده ها به این شکل وارد آب می شوند 
و آب را آلوده می کنند. آبی که برای کشــاورزی در اهواز به کار برده می شــود، با وجود این 
فلزات ســنگین و آفت کش ها به دلیل بحث تجمع بیولوژیکی وارد محصولات غذایی هم 
می شــود. در بحث آلودگی آب، جدا از پارامترهای اصلی که متأســفانه در اغلب موارد و 
ایستگاه ها مقدار آنها بالا به دست می آید، آلودگی با فلزات سنگین هم هست که در جایی 
مانند رودخانه کارون یک دغدغه جدی محسوب می شود و قابلیت انتقال به محصولاتی 
مانند برنج، گندم و... را دارد. از ســوی دیگر در پژوهش هایی که ما داشته ایم، در آب شرب 
اهواز متأسفانه میکروب Escherichia coli مشاهده کردیم و این مسئله نگران کننده است.

 وضعیت خاک چگونه است؟ به طور قطع این مسائل بر خاک هم بی تأثیر نیست.  .
بله، طبیعی است که این نوع آلاینده ها بر خاک هم اثرگذار خواهند بود و به این طریق 
حتی وارد زنجیره غذایی هم می شــوند. خاک پذیرنده نهایی آلودگی هاســت و قطعا این 
آلودگی ها به خاک هم خواهند رسید. در خیلی از پایان نامه ها و طرح های پژوهشی که ما 
انجام دادیم، مقادیری از فلزات سنگین را در برنج های پایین دست رودخانه کارون مشاهده 
و ثبت کرده ایم. باید اشــاره کنم که حتی ارزیابی ریسک سرطان زایی و غیرسرطان زایی هم 

انجام شده اما نتایج متأسفانه نتایج مطلوبی نبوده است.

جز این موارد آیا مورد دیگری هم هست؟  .
متأســفانه بله. یکی از مســائلی که به تازگی به مشــکلات قبلی اضافه شــده، بحث 
زباله ســوزی در شهر اســت. البته این کار پیش تر هم انجام می شد اما نه با این دفعات و 
تکرار، اما به تازگی بالاخص در یک ماه گذشته این مسئله با شدت بیشتری دغدغه ساز شده 
و متأسفانه به قدری شدت دود بالاست که گاهی حتی نفس کشیدن و استراحت در داخل 

خانه ها هم سخت می شود.
متأسفانه به دلیل سوزاندن زباله های شهری در شهر اهواز با تکرار و تداوم بالا، شب ها 
آلودگی هوا و بوی بســیار نامطبوع در سطح شهر پخش شــده و مسبب سلب آرامش و 
استراحت مردم و تهدید بسیار جدی سلامت افراد شده است. همان گونه که گفتم، در یک 
ماه اخیر بروز و شدت این مسئله و تکرار آن بسیار زیاد شده به طوری که حتی چندین شب 
مکرر این اتفاق می افتد و گاه ممکن اســت پس از یک روز وقفه مجدد تکرار شــود. زمان 
اتفاق مذکور بسیار طولانی است و معمولا از ۱۱ شب تا ۶ صبح با غلظت دود بسیار زیاد به 

وقوع پیوسته و به شدت آزاردهنده است.
با عنایت به گرمای شــهر اهواز و لزوم استفاده تمامی افراد از وسایل خنک کننده، دود 
منتشر شــده با شدت و غلظت بالا در فضاهای بسته اماکن مسکونی وارد شده و متأسفانه 
حتی ماندگاری بالایی در فضاهای بسته دارد؛ چرا که با توجه به گرمای هوا تهویه مناسب 
صورت نمی گیرد و همین امر مخاطرات مســئله را خصوصا در زمان خواب افراد به شدت 

افزایش می دهد.

آیا شما این مسئله را از طریق شهرداری هم پیگیری کرده اید؟  .
بله من بارها مورد را از طریق شــهرداری پیگیری کردم اما متأسفانه اقدام خاصی نشد 
و مورد را به سوزاندن زباله های فضای سبز و پارک ها به صورت محلی مرتبط دانستند که 
کاملا اشــتباه است؛ چرا که حجم آلودگی و دود بســیار زیاد بوده و تمام شهر را بر اساس 

بازدیدها، تحت تأثیر قرار می دهد.

ضررها و آسیب ناشی از آن را بیشتر توضیح دهید.  .
یکی از آلاینده های بسیار مهم بر اثر سوزاندن زباله های شهری، دی اکسین ها هستند و 
سوزاندن زباله های شهری به عنوان مهم ترین منبع ایجاد دی اکسین ها مطرح شده است. 
POPs: Permanent Organic Pol-) دی اکسین ها یکی از مهم ترین آلاینده های آلی پایدار

lutants) هستند که در همایش استکهلم معرفی شدند. این آلاینده ها می توانند در منابع 
وسیع انتشار یافته و حتی وارد زنجیره غذایی شوند. دی اکسین ها از جمله سمی ترین مواد 

هستند که مواجهه با این ترکیبات باعث ایجاد سرطان، اختلالات ایمنوتوکسیسیتی و ایجاد 
اختلال در رشد کودکان با توجه به تأثیرات و اختلال بر روی هورمون ها در انسان می شوند. 
 (Bio-Accumulation) ضمن اینکه با توجه به خاصیت تجمع پذیری این گروه از آلاینده ها
علاوه بر ایجاد اثرات حاد (تأثیرات عصبی) می توانند باعث ایجاد اثرات مزمن از جمله تأثیر 
بر اندام های هدف مانند کبد و کلیه، تأثیر بر سیســتم ایمنی، سیستم عصبی، سرطان زایی، 
ایجاد اختلالات گوارشــی، اختلالات هورمونی، اثرات رفتاری عصبی، اختلالات متابولیک، 

استرس اکسیداتیو، اثر بر دستگاه تولید مثلی و... شوند.
سوزاندن زباله از جمله مواردی است که در دنیا منسوخ شده و با توجه به روش های 
اســتاندارد و دستورالعمل های مدیریت پسماند، زباله های شهری را می توان به راحتی و با 
بهره گیری از دانش موجود و متخصصین امر مدیریت کرد و از مشکلات جانبی هم پرهیز 
کرد. می توان با اقدامات راهبردی به مدیریت پسماند پرداخت و از روش های مختلف مانند 

تهیه کمپوست و حتی تولید برق از بیوگاز استفاده کرد.
با توجه به وجود آلاینده های صنعتی و ریزگردهای مداوم در شــهر اهواز به طور قطع 
و یقین ظرفیتی برای زباله ســوزی نیست و در صورتی که این وضعیت تداوم داشته باشد و 
اقدامی جهت پیگیری کیفی و بهبود سلامت هوای خوزستان انجام نشود، سلامت مردم به 

شدت مورد مخاطره قرار خواهد گرفت و غیرقابل سکونت خواهد بود.

قانون هوای پاک در این زمینه چه نظری دارد؟  .
طبق قانون هوای پاک، زباله ســوزی در شهرها به هیچ وجه نباید انجام شود و با توجه 
به اینکه ما انواع آلاینده ها را در خوزستان داریم، این مسئله همراه با آنها اثرات هم بیشی 
یا سینرژیســم را ایجاد  می کند و مخاطرات را به مراتب بیشــتر خواهد کرد و دغدغه جدی 
برای کودکان و گروه های آسیب پذیر محسوب می شود. نباید از یاد برد که با توجه به اصل 
پنجاهم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و ماده ۲۰ قانون هوای پاک مجلس شورای 

اسلامی زباله سوزی به این شکل ممنوع است.

همه این مسائل موضوعات نگران کنندهای هستند؛ اما آیا راهکاری برای حل این   .
معضلات به نظرتان می رسد؟

در مورد مسائل زیست محیطی همیشه باید این دقت را داشته باشیم که سرعت عمل 
و در عین حال اتکای به نیروهای متخصص بالاخص دانشی که سال ها در دانشگاه ها برای 
آن هزینه شده؛ یک راهکار مؤثر است. اگر ما مشکلات زیست محیطی از این دست را مطرح 
می کنیم، دلیل آن اهمیت زمان در مدیریت اســت. برای مثــال در مورد هورالعظیم الان 
که ســال ها گذشته شــاید نتوان آن را به شــرایط اولیه بازگرداند اما مهم است که قوانین 
زیســت محیطی با پیگیری و جدیت اجرائی شوند. درخصوص یکسری موارد مانند بحث 
گــرد و غبار در کانون های داخلی می تــوان از افراد متخصص که در این زمینه کار کرده اند 
و مالچ های متعددی طراحــی کرده اند؛ دعوت به کار و هم فکری کرد. در  خصوص بحث 
زباله سوزی قطعا متخصصینی که در این حوزه در کشور داریم، می توانند بسیار کمک کننده 
باشند. تخصص مدیریت صحیح پسماند در کشور هست و بر همین اساس راهکاری بسیار 

مؤثر و بهتری را می توان پیشنهاد داد که جایگزین زباله سوزی شود.

اشاره شما به چه جایگزین هایی است؟  .
ببینید از زباله های شــهری می توان بیوگاز تولید کرد چنانچه در کشورهای دیگری هم 
این اتفاق رخ داده و با تولید بیوگاز حتی برق تولید کرده اند در نتیجه ما هم می توانیم زباله 
را به یک منبع خوب در خصوص انرژی تبدیل کنیم. زباله مشــکل نیست بلکه یک گزینه 
است و اگر بتوانیم از آن بهتر استفاده کنیم، نه تنها سود خواهیم برد بلکه حتی جان افراد 

را هم دیگر به خطر نخواهیم انداخت.

و سخن آخر؟  .
مــن باور دارم کــه با وجود همه این مشــکلات زیســت محیطی در اهــواز راهکار و 
راه حل هایی وجود دارد. دانشگاه های تخصصی در حوزه محیط زیست سال ها در این زمینه 
مطالعــه و تحقیق کرده اند و اگر امروز به دانش در ایــن زمینه اعتماد کنیم، به طور قطع 
می توان مشکلات زیست محیطی را هم با علم روز و همیاری و مشارکت بهتر مدیریت کرد.

دانشیار گروه آلودگی های محیط زیست دانشگاه آزاد اسلامی اهواز از  چالش های زیست محیطی این شهر می گوید

تب مشکلات زیست محیطی در اهواز
فرناز حیدری:* افزایش کم آبی، خشک سالی و ازبین رفتن تالاب ها زمینه را برای تشکیل کانون های انتشار ریزگردها فراهم کرده است. محمدجواد اشرفی، مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان، 
روز دوشنبه (۲۰ تیرماه) میزان گردوخاک در اهواز را هزار و ۴۴۸ میکروگرم بر مترمکعب عنوان کرد. این در حالی است که مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست خوزستان، میزان مجاز 
آلاینده ها در هوا را ۱۵۰ میکروگرم بر مترمکعب عنوان و به این ترتیب غلظت گرد و غبار در اهواز بیش از ۹ برابر حد مجاز تخمین زده شــد. اهواز یکی از شــهرهایی است که سال هاست با معضلات 
زیســت محیطی دست و پنجه نرم  می کند. نفس اهوازی ها از توفان های گرد و غبار به شــماره افتاده، حتی بهار زیباترین فصل سال هم برای آنها دیگر زیبا نیست؛ چون با آغاز فصل بهار توفان های 
گرد و غبار آغاز می شــوند و گاهی تا چندین روز بزرگسالان و کودکان مجبور به خانه نشینی هستند. اگر با هواپیما یا ماشــین به اهواز سفر کرده باشید، حتما خاطره مشعل های برافروخته را در ذهن 
دارید، این در حالی اســت که برخی از کارشناســان، آلودگی حاصل از این مشعل ها (برج های فلر نفتی) را هم خطرناک می دانند. در کنار اینها، سوزاندن مزارع نیشکر، سوزاندن لاستیک و زباله نیز 
به نگرانی های زیســت محیطی بسیاری دامن زده است. مریم محمدی روزبهانی، استادیار گروه آلودگی های محیط زیست دانشــگاه آزاد اسلامی واحد اهواز، در گفت وگو با «شرق» بخشی از این 

دغدغه ها را مطرح  می کند.

 جوابیه وزارت میراث فرهنگی 
در  پاسخ به گزارش «شرق»


